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itind Iluzii pierdute, romanul lui Balzac,
 poți vedea unul din chipurile pe care 

le-a luat Mefisto în secolul trecut. Privind 
starea mineritului românesc, după lovitura 
de stat din decembrie 1989, poți vedea latura 
întunecoasă a sufletului celor care, vremelnic, 
au fost aduși de valul trădării în fruntea popo- 

rului român. Că au distrus mineritul nostru pentru a-l salva pe al  
altora e condamnabil, dar că au manipulat grobian naivitatea 
celor mai chinuiți oameni e un păcat de care se cutremură tot 
iadul. M-am întors recent dintr-un periplu care m-a dus din 
Ruschița Banatului de munte până în  localitatea Altân-Tepe 
din Dobrogea apostolică. Până în 1989, Altân-Tepe era un sat 
mai dezvoltat decât un oraș: peste 400 de apartamente, un  cine- 
matograf cu 500 de locuri, o bibliotecă ce număra 8.000 
de volume, un dispensar, dar și o bază sportivă cu teren de 
volei, atletism, popicărie, bazin de înot. Azi, în mica așezare 
de pe dealurile Tulcei, din toate acestea nu a mai rămas 
nimic. Satul de azi nu mai are nici măcar o biserică.  Aseme-
nea și Ruschița, și Anina, și pretutindeni unde pecinginea 
trădătorilor de neam și țară a putut ajunge.

Peste câteva zile, minerii, fie ei și disponibilizați, vor 
sărbători Sfânta Varvara, ocrotitoarea lor. Copiilor acelor or-
taci le dăruim, spre neuitare, imnul minerilor români.

Prof. dr. Ana-Maria COTOȘPAN

Imnul  minerilor

În fund de munţi noi des intrăm
Cu „Noroc bun!” ne salutăm.
Şi când ieşim din sânul lor,
Noi tot „noroc” strigăm în cor.
   În mină-i Dumnezeu cu noi!
   Afară - chinuri şi nevoi…
   Deasupra noastră n-avem cer,
   C-aşa e viaţa de miner.
Când plini de praf cu paşi trudiţi
Ieşim din mină obosiţi,
Ne doare că-n lumina sa,
Pământul ţine-o lume rea.
   Cu-atâta jale şi nevoi…
   Ne-ntoarcem iarăși înapoi.
   În lumea noastră fără cer,
   C-aşa e viaţa de miner.
Și moartea vine tot mai des
Să vadă ce-are de cules
Din lumea noastră fără cer,
C-așa e viața de miner.

CARANSEBES,

CARANSEBES,

,

SÂNMIHAIU R.

C
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RECAS
„PSD Timiș vine cu o echipă serioasă și profesionistă 

de candidați pentru parlamentare!”

Timiș

A consemnat Gheorghe MIRON

Călin DOBRA - Președintele executiv al PSD Timiș

,

Domnule Călin Dobra, 
 care este mesajul dumnea-

voastră către locuitorii jude-
țului Timiș, acum, la debutul 
campaniei electorale, dat fi-
ind că sunteți primul pe lista 
PSD Timiș pentru Camera 
Deputaților?

Vă asigur că PSD Timiș vine cu o echipă 
serioasă și profesionistă de candidați pentru par-
lamentare. Am fost vicepreședinte al CJT, cunosc 
realitățile din fiecare localitate, am o bună relație cu 
administrațiile locale, cu primăriile. Am încredere 
că timișenii ne vor acorda încrederea. Îi asigur că nu 
îi vom dezamăgi și că vom susține un program de 
guvernare, care vine în sprijinul românilor. Noi sun-
tem oameni ai locului, aici în Timiș avem familia, 
colegii, prietenii, nu avem “parașutați” din alte zone 
ale țării.  

Cum ați vrea să se desfășoare campania 
2016 pentru Parlamentul României? 

În primul rând, sper să avem o campanie 
civilizată la nivelul Timișului, să discutăm despre 
proiecte și să nu existe atacuri, manipulări și jocuri 
politicianiste. Poziția mea pe primul loc în lista PSD 
Timiș este onorantă, dar în același timp mă obligă și 
mă responsabilizează. Nu e simplu să reprezinți cel 
mai puternic și serios partid din România în cel mai 
mare județ al țării. Vă asigur că am pornit la acest 
drum conștient că trebuie să le reprezint interesele 
timișenilor și ale românilor în general, în Parlament. 
Din păcate, forul legislativ a fost, de ani de zile, ata-
cat, de multe ori pe bună dreptate, de presă, de so-
cietatea civilă. Împreună cu colegii mei, care acum 
candidează, vreau să schimbăm această percepție.

Care ar fi țelul dumneavoastră ca viitor deputat?
Vreau să le arăt oamenilor că se poate și altfel 

în politică. Sunt tânăr, aici trăiesc, aici am familia, 
colegii, prietenii și nu vreau să dezamăgesc, vreau să 
contribui la modernizarea Timișului. Am experiența 
necesară în poziții publice, astfel încât pot să îmi 
aduc contribuția la activitatea parlamentară. Pe de 

ânărul carismatic și, cu siguranță, viitorul deputat, Călin Dobra, președintele executiv al PSD 
Timiș, este unul dintre cei mai experimentați oameni din administrația județului, dat fiind că a 

fost vicepreședintele Consiliului Județean Timiș mulți ani, iar în acest moment continuă să activeze ca șef 
al Grupului PSD al consilierilor județeni. De-a lungul timpului, el a bătut județul în lung și-n lat, a avut 
contacte directe cu reprezentanții administrațiilor locale și cu oamenii simpli și cunoaște foarte bine pro-
blemele cu care se confruntă Timișul și care trebuie rezolvate. De aceea, Călin Dobra a și fost pus primul 
pe lista candidaților pentru Camera Deputaților. 

T

altă parte, fără democrație nu există stat de drept, 
iar cetățenii nu sunt reprezentați. Iar democrația 
înseamnă un Parlament puternic. PSD propune, nu 
doar în Timiș, foarte mulți oameni care nu au mai 
făcut parte din Parlamentul României. Peste 80% 
din candidații eligibili nu au mai fost parlamentari, 
e chiar un suflu nou. În Timiș, media de vârstă e un-
deva în jur de 40 de ani și, cu o singură excepție, 
niciun alt candidat eligibil nu a mai fost parlamentar.

Care vă sunt obiectivele?
În perioada în care am ocupat funcția de 

vicepreședinte al Consiliului Județean Timiș, am 
reușit să pun bazele unei asociații de dezvoltare 
intercomunitară a turismului în Timiș, am gestionat 
activități de mediu și am avut o relație constantă și 
bună cu școlile speciale și instituțiile de protecție 
socială. În viitor, vreau să contribui la realizarea 
unui cadru legislativ coerent în domeniul educației. 
Vedeți și dumneavoastră că România se confruntă 
cu un adevărat fenomen al obezității la copii. Spor-
tul a ajuns un fel de materie opțională în școală, iar 
consecințele sunt grave. Trebuie să le recâștigăm in-
teresul copiilor și părinților pentru educația fizică, 
pentru mișcare și natură. Pe de altă parte, consider 
că se impune să avem o legislație clară în domeniul 
protecției sociale. România nu e o țară formată din 
oameni bogați, avem obligația să contribuim la re-
ducerea decalajelor sociale, să redăm demnitatea 
multor categorii socio-profesionale.

Va câștiga PSD Timiș alegerile parlamen-
tare din 2016 ?

Dacă ne uităm pe toate sondajele de opinie, 
PSD e creditat undeva peste 40%, un procent realist. 
Dincolo de cifre și procente, îmi doresc ca timișenii 
să se prezinte în număr mare la vot și să își exer-
cite acest drept fundamental. Noi venim cu o echipă 
solidă, profesionistă și unită. Așa cum spunea recent 
președintele PSD Timiș, Sorin Grindeanu, avem toți 
obligația să contribuim la dezvoltarea și moderniza-
rea județului Timiș, să îi reprezentăm cu cinste pe 
timișeni.
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CRUCEA

Gheorghe FRIGIOI - Primar al comunei Crucea

„Dacă bănățenii nu aveau un Vasile Todi 
trebuiau să îl inventeze!”

Constanța

Domnule primar, iată că aţi ajuns din nou pe 
meleagurile Banatului pentru a lua parte la “Ziua 
cinstirii”, la care chiar dumneavoastră aţi fost lau-
reat. Ce v-a impresionat cel mai mult dintre cele 
petrecute la Buziaş?

În primul rând, prezenţa mare a colegilor pri-
mari care fac parte din această Asociaţie a Banatu-
lui Istoric şi, nu în ultimul rând, binecuvântarea şi 
prezenţa Înaltpreasfinţiei Sale Ioan, Mitropolitul Ba-
natului. O întâlnire care, sub patronajul Sfinţiei Sale, 
a dat greutate aşa cum este firesc să fie întotdeauna, 
pentru că funcţia de reprezentare înseamnă multă re-
sponsabilitate. A fost o întâlnire de suflet, de maximă 
responsabilitate pentru cei prezenţi, iar pentru mine 
- venit de la marea cea mare - a fost o reală bucurie, 
emoţie şi, nu în ultimul rând, 
aşa cum spuneam, o mare re-
sponsabilitate. Pentru că ideea 
unei astfel de asocieri a venit 
cu mai bine de un an în urmă la 
o discuţie pe care am făcut-o cu 
fratele Vasile Todi şi, discutând 
despre ceea ce înseamnă, nu 
doar asocierea, ci şi patrio-
tismul, ţara şi alte cuvinte de 
care mulţi se feresc astăzi, am 
zis noi că este bine ca astfel 
de oameni să se întâlnească şi 
să discute. Iar în cazul bănăţenilor, aceştia au şi o 
bucurie aparte. Pentru că preşedintele onorific, şi nu 
doar onorific, pentru că, s-a văzut şi ieri, implicarea 
Înaltpreasfinţiei sale creează responsabilitate, trans-
mite idei şi sarcini pe care le preiei fără să vrei, fiind 
sarcini de suflet care privesc comunităţile respective, 
oamenii în totalitatea lor, dar şi individual. Pentru că 
în astfel de comunităţi există probleme generale, dar 
şi individuale, care trebuie tratate fiecare în parte, 
fiecare având specificul ei, fiecare acţiune trebuie să 

urmărească nu doar o majoritate, ci şi individul, pen-
tru că orice colectivitate este formată din indivizi.

Să nu uităm de faptul că, pe lângă bucuria 
de a întâlni oameni de valoare şi de a purta discuţii 
constructive cu aceştia pe parcursul evenimentului 
de la Buziaş, dumneavoastră aţi avut parte şi de un 
moment special, fiind premiat în cadrul Zilei Cin-
stirii de către Uniunea Jurnaliştilor din Banatul 
Istoric.

Da, a fost un moment deosebit, primind „Di-
ploma de Excelenţă cu Plachetă”, dar şi icoana pe 
care Înaltpreasfinţia Sa a avut bunăvoinţa a mi-o 
dărui. Icoană care va sta şi la care, nu spun cuvinte 
mari, întreaga familie se va închina, pentru că ceea ce 
am văzut în Înaltpreasfinţia Sa este ceea ce am cre-

zut întotdeauna că trebuie să fie 
ierarhul şi clericii, în general, 
în România: modestie, respect 
pentru credinţă şi credincioşi, 
pentru că dânşii sunt exponen-
ţii, dar credincioşii sunt turma, 
iar o turmă fără un păstor des-
toinic nu poate exista, cum nici 
un păstor nu poate exista fără 
turmă. A fost o zi de toamnă 
foarte frumoasă, călduroasă, 
care ne-a făcut să ne simţim ca 
făcând parte din această comu-

nitate, din acest vis pe care îl are Vasile Todi, acel 
neastâmpăr al gândirii sale, al acţiunilor sale şi, mai 
mult ca oricând, m-am bucurat şi mă bucur pentru 
ceea ce face Vasile Todi prin dimensiunea intelectuală 
pe care o are şi ceea ce încearcă să facă. Şi va reuşi, 
pentru că doreşte din tot sufletul. Am ajuns să îl cu-
nosc cât de cât, cred în izbânda lui şi consider că, aşa 
cum spuneam la Buziaş, dacă bănăţenii nu aveau un 
Vasile Todi trebuiau să îl inventeze.

Interviu consemnat de Diana MIHAI

n 25 octombrie, la Buziaș, în salonul oficial al Complexului Hotelier „Parc”, 
reședința de acum consacrată a Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, a 

avut loc o nouă ediție a „Zilei Cinstirii”, care l-a avut ca laureat pe domnul profe-
sor Gheorghe Frigioi, edilul comunei Crucea din judeţul Constanța. Evenimen-
tul a fost patronat de Înaltpreasfinția Sa Ioan, Mitropolit al Banatului Istoric, 
preşedinte onorific al Uniunii, fiind prezenţi membri ai Biroului Director al Uni-
unii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, membri fondatori ai Asociației Primăriilor 
din Banatul Istoric, oameni politici și invitați de seamă. În cadrul evenimentului 

a avut loc şi un program artistic susţinut de interpreţii Adrian Stanca, Mariana Șușca și Adi Bihoi, iar la 
sfârșitul manifestării, Înaltpreasfințitul a înmânat oaspetelui din Dobrogea cele mai înalte distincții: „Di-
ploma de Excelență cu Plachetă”. Cum a primit aceste recunoaşteri aflăm chiar de la primarul Gheorghe 
Frigioi, în rândurile următoare.

Î
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-am întâlnit deunăzi cu poetul  Ioan Vodicean, 
 primar al comunei regale Săvârșin. Poso-

morât poetul, mâhnit omul, îngândurat edilul. Îmi 
spune domnia sa: „Domnul Nicolae Vesa trece prin 
momente dificile în cariera didactică. A avut loc, 
într-adevăr, un eveniment tragic în Săvârșin, a dece-
dat una dintre elevele școlii noastre. Îmi pare foar-
te rău pentru acest fapt și transmit condoleanțele 
mele apropiaților tinerei.  Domnul director Vesa nu 
este responsabil de această tragedie, însă, pentru că 
s-a încercat din toate părțile să se găsească un țap 
ispășitor, s-a pus atât de multă presiune asupra dum-
nealui încât efectiv nu a mai rezistat emoțional. Drept 
pentru care și-a depus demisia, sperând ca prin acest 
gest să pună capăt  animozităților. Eu regret foarte 
mult incidentul dureros, dar  regret în egală măsură 
că domnul director a ales să demisioneze din locul în 
care i se potrivea cel mai bine. Sunt totuși 10 ani în 
care acest domn a demonstrat că este omul potrivit 
la locul potrivit. Sper ca, după ce se așază lucrurile, 
domnul Vesa să revină asupra acestei decizii.”

I-am ascultat cu atenție tristețea. L-am ascul-
tat ca unul care îl cunosc pe Nicolae Vesa. Îl cunosc 
bine. Mai bine decât cei cărora le apune soarele 
în invidia lor. Pentru activitatea sa, pusă în sluj-

SAVÂRSIN
Lecția lui Nicolae Vesa

)

, Arad

ba învățământului de pe Valea Mureșului, Senatul 
Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric i-a acordat 
domnului Nicolae Vesa cea mai înaltă distincție a 
Uniunii: Diploma de Excelență cu Plachetă. Da, 
îl cunosc și îl prețuiesc pe acest om, care prin de-
misia sa, dovedește, încă o dată, că face parte din 
puținii bărbați pe care îi mai are țara asta. Un bărbat 
la care corectitudinea se împletește cu virtutea onoa-
rei. Prea mândru pentru acest popor cu aderență ex-
trem de slabă la valori. „Dar mândria este un păcat”, 
mă vor dojeni preoții. Da, dar prefer mândria lui 
Nicolae Vesa decât „onoarea caragialescă” a celor 
care se bucură de plecarea sa. Se bucură fără a-i 
înțelege gestul. Și nu-l înțeleg pentru că el ține de un 
neromânism al onoarei! Cei cu adevărat vinovați de 
tragedia produsă pot fi liniștiți. Prin opțiunea acestui 
om întreg ei au scăpat cu basmaua curată, trăind de 
acum înainte ca niște inși neterminați.

Din hotărârea lui Nicolae Vesa, politicienii 
acestei țări anapoda nu vor înțelege nimic. Dar, dacă 
un singur elev al său va fi pilduit în viață de „Lecția 
lui Vesa”, aceea ca niciodată un scaun să nu îți modi-
fice metabolismul, gestul acestui dascăl va deveni 
unul de monografie.

Vasile TODI

n această lună a lui Bru-
mar, m-am îndreptat, 

dragi elevi ai Săvârșinului, spre 
raftul din bibliotecă în care se 
află cartea cu însemnări pe care 
Efrem Filotheitul le-a făcut în 
sfințenia muntelui Athos. Le-am 
consemnat aici, în acest număr 
al revistei ce găzduiește și pa-
gina noastră, ca un sprijin pen-

tru sufletul vostru. Spune Ava: 
„Avem atâta material oferit de 
diavol, lume şi negrija noastră 
în vorbire, atâtea evenimente şi 
lucruri care au loc şi vor avea 
loc, încât avem multe lucruri de 
care să ne ocupăm; în timp ce 
singurul lucru folositor, acela de 
a ne apropia de Dumnezeu prin 
rugăciune, l-am lăsat deoparte. 

Nevoia noastră de a ne întoarce 
duhovniceşte către Dumnezeu 
este atât de imperioasă, încât 
nimic altceva nu ar trebui să ne 
preocupe în afară de modul de 
a ne apropia de Dumnezeu prin 
rugăciune şi gânduri sfinte, care, 
de asemenea, ne ajută mult la îm-
plinirea acestui ţel.”

Preot Romulus FRANCESCU

Cuvântul care zidește

M

Î

Domnul primar Ioan Vodicean, alături 
de dubașii comunei.

Din albumul comunei noastre
u te-ai fi gândit să o incluzi pe lista ta de 
tratamente naturiste? Totuși, tămâia are 

o mare putere de vindecare. Fumul şi bobiţele de 
tămâie tămăduiesc bolile de nervi, răcelile şi alungă 
greutăţile sufleteşti. Cea mai eficientă modalitate de 
a beneficia de puterea vindecătoare a acestei plante  
este folosirea uleiului de tămâie.  Acesta  este un 
adevărat elixir, care conţine antioxidanţi ce ajută la 
distrugerea celulelor canceroase.  

Dr. Carmen POPESCU

Tămâia – darul sfânt care distruge 
tumorile şi redă sănătatea

N
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Eugen DOGARIU 

Aveți o carieră po- 
litică îndelungată. Ați 
fost membru al Consi- 
liului Local Timișoara, 
ales în anul 2000, la 
fel în 2008. Ulterior, 
ați ocupat funcțiile de 
prefect și subprefect, 
iar acum vă îndreptați 
atenția, din nou, înspre 
politic, candidând la 

alegerile parlamentare. Ce v-a determinat să 
faceți acest pas?

Am început să activez în organizația PDSR 
(actualul PSD) Timiș la 19 ani, în 1997, și, așa cum 
ați precizat, am trecut prin multe etape politice și 
administrative, alese sau numite. În 2012 am fost 
numit prefect al județului Timiș, ca urmare a unui 
concurs de accedere în corpul înalților funcționari 
publici și astfel am ales cariera administrativă ca 
înalt funcționar public.

Sunt mai multe elemente care m-au făcut să 
mă pun la dispoziția organizației PSD Timiș, dar 
motivul principal care m-a determinat să revin este 
echipa pe care președintele PSD Timiș, Sorin Grin-
deanu, a reușit să o construiască. Sunt oameni re-
sponsabili și profesioniști, cu care am lucrat si cu 
care am avut rezultate de-a lugul timpului și alături 
de care pot face multe pentru comunitate. Vreau să 
le mulțumesc că m-au primit în rândul lor și mi-au 
acordat încrederea de a fi candidat al PSD pentru 
Senatul României. 

Spuneți-mi, vă rog, cu ce probleme v-ați 
confruntat cel mai des în administrația publică, 
ca prefect și subprefect?

Cele mai multe probleme care apar în 
administrația publică, fie că este locală, fie că este 
județeană, sunt legate de ambiguitatea legislativă, 
de lipsurile materiale și deficitul de angajați. Toate 
aceste elemente conduc în general la o eficiență 
redusă a aparatului administrativ, o reducere a 
capacității de reacție rapidă și apare astfel  posi-

TimișSÂNMIHAIU ROMÂN
„Prioritatea noastră este aceea de a transfera 

creșterea economică în buzunarul cetățenilor!”

m avut onoarea, recent, de a-l întâlni pe domnul Eugen Dogariu, un om distins cu o înaltă 
ținută morală și o carieră atât politică, cât și administrativă, însemnată. Membru al Consiliului 

Local Timișoara, ales în 2000, ales în 2008, prefect și subprefect al județului Timiș, astăzi pe primul loc 
pe lista de candidați la Senat ai PSD Timiș, vine cu propuneri și soluții clare pentru timișeni și pentru 
România. Vă redau dialogul:

A

bilitatea  unor greșeli, care afectează cetățeanul și 
comunitatea.

Ați dobândit o experiență bogată în dome-
niul administrației publice. Ce soluții ați găsit 
pentru eficientizarea acestei activități?

În primul rând, este nevoie de o legislație 
clară, în favoarea cetățeanului, care să prevadă 
proceduri ce nu pot fi interpretate. De asemenea, 
o soluție e reprezentată de transferul de decizie la 
nivelul comunității prin acordarea unei autonomii 
reale, atât financiare, cât și decizionale.   

Care este prioritatea numărul unu pentru 
România?

Prioritatea noastră, în acest moment, 
este aceea de a transfera creșterea economică, 
înregistrată ca urmare a decizilor luate în guver-
narea PSD, în buzunarul cetățenilor. Ne dorim 
ca  cetățenii să beneficieze cu adevărat de această 
creștere: să aibă salarii mai mari, servicii medicale 
de calitate, educație de top, pensii cinstite. Numai 
așa putem să avem cât mai mulți români în clasa 
de mijloc.

Cu ce obiective veniți, ca potential senator 
de Timiș, în întâmpinarea nevoilor cetățenilor?

Îmi propun să sprijin demersurile viitorului 
guvern în continuarea măsurilor luate de guvernele 
PSD, pentru a dezvolta infrastructura comunităților 
din județul Timiș prin construirea de rețele de apă 
și canal, drumuri, spitale, școli și grădinițe. 

Ca un obiectiv concret doresc, ca împreună 
cu administrația județeană, să realizăm o nouă ma-
ternitate în Timișoara, care să ofere servicii mo-
derne și de calitate.  

Ce le transmiteți cititorilor noștri?
În primul rând, vreau să îndemn cetățenii 

să urmărească campania electorală și să meargă 
la vot. Sunt sigur că, dacă vor studia cu atenție 
programul nostru electoral, analizând lista de 
candidați propusă, vor constata că merită să  
acorde încredere și votul lor Partidului Social 
Democrat.

Dialog consemnat de Ionela-Flavia FANU
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CARANSEBES
„Trebuie să conștientizăm că aceasta este țara noastră!”

Caraș-Severin,

E interlocutorul meu 
 de acord să-și spună datele 

personale? Înțelegând nu 
obsesia muncii ori dra-
gostea pentru Țara Ba-
natului, mai definitorie în 
ce vă privește decât multe 
amănunte biografice.

M-am născut în co-
muna Armeniș, lângă Piatra 
Scrisă, în noaptea de Rusalii 

din anul 1963. Am o bunica de 91 de ani, care a lup-
tat în rezistența anticomunistă până în anul 1953 și, 
la rândul meu, sunt și eu bunic. Așadar, ca amănunt 
biografic important, sunt și nepot, și bunic, în același 
timp. Familia mea este de bănățeni autentici, care au 
trudit de secole în Armeniș și Țara Gugulanilor, iar 
de prin clasa a IX-a locuiesc în Cetatea Caransebeș, 
vatra spirituală a Banatului de Munte.

Domnule Marcel Vela, de bună voie și nesilit 
de nimeni ați renunțat la funcția de primar al mu-
nicipiului Caransebeș. De ce?

Pentru că am dorit să promovez o generație 
liberală mai tânără la primărie, care să crească și să 
continue povestea liberalului Marcel Vela și, pentru 
că, văzând în sondajele de opinie că lumea apreciază 
ce am făcut în Caransebeș, am dorit să fac ceva și 
pentru județul Caraș-Severin. Nu mi-am dorit funcția 
în sine, pe care o puteam obține foarte ușor ca și can-
didat USL, deja negociat la nivel național acum pa-
tru ani. Am mai vrut să arat că în viață trebuie să 
știi și să renunți, și să te jertfești, dacă vrei ca să te 
împaci cu tine însuți; că ai făcut ceea ce trebuie să 
faci la un moment dat, într-o anumită situație, când 
ești la răscruce de drumuri. A fost o lecție pe care 
am vrut să o dau și tinerilor pe care i-am promovat 
acum, în politică. Să renunțe și ei la timpul lor pentru 
că niciodată nu va exista succes fără succesori.

Nu este ușor să renunți la o funcție pe care 
sigur ai fi câștigat-o cu peste 70% din voturi, la o 
viață, la un concept, la o lume pe care ai construit-o, 
la oamenii care te apreciază sau la cei care plâng la 
propriu că vei pleca. Dar am mulțumirea că, plecând 
la război cu doar 9 primari din 77, cu fostul PDL 

e dă jos toamna din pomii care-au mai rămas și ceasul arată de amiaz, când trec poarta de intra-
re a Caransebeșului. Caransebeș este singurul oraș al României care nu s-a deghizat niciodată 

pe scena istoriei. Îmi spunea la plecarea din Timișoara domnul Vasile Todi: „ La Caransebeș, trăiește, 
hărnicind, un om care cunoaște ca nimeni altul tărăgănarea doinei și plânsul nostru neolitic, un bărbat 
frumos, un gugulan care a încredințat zenitului paza demnității sale. Marcel Vela, cel mai tânăr prefect 
al României de după zavera din 1989, cel mai destoinic primar din monografia Caransebeșului și, cu 
siguranță, un senator aflat mereu în slujba Banatului de munte. Caută-l și stai de vorbă cu el.” Precum 
vedeți, i-am urmat îndemnul:

S

răzvrătit și aliat cu PSD împotriva mea, am reușit 
să câștigam ambele municipii, cinci zone urbane din 
opt și peste jumătate din populația județului admi-
nistrate astăzi de primari liberali. Mi-am făcut da-
toria și cred că am luat o decizie bună. Deși votul 
pe liste, aranjamentele și majoritățile de conjunctură 
construite din Consiliul Județean au favorizat pe 
alții, eu cred că am câștigat.

Amintiți, pentru cititorii noștri din alte zări, 
cele mai importante realizări ale dumneavoastră, 
pentru municipiul căruia i-ați schimbat, în anii 
de... „primariat”, înfățișarea.

Ar fi foarte multe. Fie ca au fost investiții 
din fonduri guvernamentale, finanțări europene sau 
resurse de la bugetul local, în cei doisprezece ani 
Caransebeșul s-a schimbat foarte mult. S-a construit 
pasajul de la Balta Sărată, centura de ocolire a mu-
nicipiului, s-au regularizat râurile Timiș și Sebeș, 
pârâurile Zlagna și Potoc, s-a făcut noul pod din 
Teiuș. Tot pe infrastructură, s-au schimbat rețelele 
de utilități, s-a construit uzina de alimentare cu 
apă, stație nouă de epurare a apelor uzate. S-au mo-
dernizat stadionul Tineretului, piața agroalimentară, 
casa de cultură, cinematograful 3D, s-au construit 
campusul preuniversitar și orășelul copiilor, s-a re-
abilitat Liceul Traian Doda, s-a investit în grădinițe, 
internate, școli și licee, parcuri și zone de agrement.  
S-au amenajat piațete, s-au modernizat căi pietonale, 
trotuare, parcări, alei, străzi, s-a modernizat și auto-
matizat iluminatul public, s-au iluminat arhitectural 
monumentele istorice și clădiri reprezentative. S-a 
investit în cultură, sport, în învățământ și sănătate.

Caransebeșul are astăzi 112 sculpturi monu-
mentale, una din cele mai moderne dotări cu 
aparatură și imagistică medicală din țară, la Spita-
lul Municipal de Urgentă, are echipă de volei în 
Divizia Națională, are evenimente culturale de 
excepție, cum sunt Sărbătorile Cetății, dotări pentru 
situații de urgență la cel mai înalt standard tehnic. 
Am înființat societăți ale municipiului în domeniul 
salubrității, de administrat spații de cazare, maga-
zine cu prețuri preferențiale pentru persoane defavo-
rizate, curățătorie ecologică sau un serviciu de trans-
port public în comun, care este gratuit. Am construit 

Marcel VELA
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CARANSEBES Caraș-Severin,
arcul “Unității Spiritual Creștine” și ne-am implicat 
concret în finalizarea Catedralei episcopale și a altor 
lăcașe de cult. O realizare foarte importantă a fost 
atragerea investitorilor și oferirea de facilități pen-
tru crearea de mii de locuri de muncă, făcând din 
Caransebeș un oraș care atrage muncitori, inclusiv 
din Reșița sau Valea Almăjului. M-a preocupat, mai 
pe scurt, o viață bună pentru caransebeșeni.

Sunteți un om cu o vastă experiență în 
administrație. Privind în vorețul județului Caraș-
Severin, ce lipsește acestuia pentru a fi precum 
Caransebeșul gospodărit de Marcel Vela?

Nu este o lipsă de modestie sau o  exagerare, 
dar răspunsul logic ar fi... Marcel Vela. În altă ordine 
de idei, județul are nevoie de armonie, de unitate și 
de unirea tuturor energiilor creatoare. Din păcate, 
acum, altele sunt reperele după care este condus 
acest județ superb, dar necăjit.

Fără tăgadă, Carașul vă va încredința, prin 
votul său, scaunul pe care îl meritați în Senatul 
României. Care vor fi cele dintâi năzuințe pe care 
le doriți preschimbate în fapte?

În Parlament voi avea trei priorități: activita-
tea guvernamentală, activitatea legislativă și activi-
tatea de reprezentare a cetățenilor din județul Caraș-
Severin, toate trei fiind la fel de importante.

Referitor la guvernare, am două proiecte prin-
cipale: susținerea Programului de guvernare liberal 
și Platforma „România 100”, propusă de către pre-
mierul Dacian Cioloș, astfel încât să putem forma o 
majoritate parlamentară pentru a vota noul guvern, 
care să implementeze aceste măsuri, iar al doi-
lea proiect se bazează pe înaintarea, ca senator, de 
măsuri, interpelări și propuneri concrete către acest 
nou executiv, care să vină în ajutorul primarilor, în 
susținerea investițiilor din județul Caraș-Severin.

La proiectele legislative, voi susține proiec-
tele de legi noi promovate de către PNL sau Guvern 
și alte proiecte care vor corecta sau reforma unele 
legi complicate și neclare, existente. Totodată, voi 
avea propriile mele inițiative legislative care să vină 
în sprijinul românilor. Acestea vor fi dezbătute mai 
întâi în județ, apoi, dacă am susținerea alegătorilor 
mei, ele vor fi propuse în Parlament. De exemplu, 
un proiect drag mie, pentru care voi milita, este cel 
legat de descentralizarea administrației publice și 
susținerea regiunilor de dezvoltare, care vor fi cel 
mai bun motor de investiții și creștere economică

Domnule, suntem cu toții fiii maicii Româ-
nia. O măicuță bătrână, obosită, măcinată de 
complexe și îndoieli. Copiii ei, cei mari, sunt în 
mare parte certați cu legea, bogați, dar fără avere 
lăuntrică, ceilalți, cei mulți, plecați de-acasă, iar 
nepoții fără nici o nădejde viitoare. Ca om politic, 
aveți pentru această măicuță un analgezic?

Analgezicul este doar pentru început, în sensul 

de a calma toată această mare durere pe care o simt 
în întrebarea dumneavoastră. Voi milita și pentru un 
antibiotic puternic pentru că așa putem scăpa țara 
de viruși, apoi aș găsi acele soluții de vitaminizare 
și întărire, astfel încât să avem o țară frumoasă și 
puternică. Iar Parlamentul să fie un fel de energizant 
care adună forțele creatoare și unește toate energiile 
pozitive, pentru că, democratic, el este singurul for 
care reprezintă toate cetățile patriei.

Ce simțăminte vă încearcă acum, când știți 
că Banatul dumneavoastră drag vă trimite în vâr-
ful trebii, acolo, departe?

De responsabilitate, de onoare și de angaja-
ment maxim, pentru Banat și România.

De ce nu fac partidele politica românilor?
Ele o fac în esența lor doctrinară, doar că unii 

politicieni o deturnează.
Ce credeți că trebuie schimbat în viața 

noastră politică în viitorii patru ani?
Mentalitatea și abordarea problemelor. Tre-

buie să conștientizăm că aceasta este țara noastră și 
că numai noi suntem responsabili pentru generațiile 
care vin după noi, ca ele să trăiască într-o Românie 
respectată și apreciată.

În creuzetul Europei se pregătește un tip de 
civilizație care poate însemna și începutul unei noi 
epoci. Poate fi România parte demnă a Europei?

Este deja parte demnă a Europei, dar competiția 
fiind acerbă, într-o lume care se globalizează tot mai 
mult, românii trebuie să fie uniți și să mai uite de 
dezbinărilor pe care le învață în balada națională 
„Miorița”.

Partidele politice sunt pline de inși fără idee 
și stare politică, fără o celulă germinativă sinceră 
și constructivă. Cum ajung astfel de ipochimeni, 
că, vorba lui Baranga, tovarăși nu pot să le spun, 
să hotărască viitorul acestui neam?

Pentru că, neimplicându-se oameni de valo-
are, este foarte ușor să intre în partide și oameni care 
nu sunt, poate, de cea mai înaltă calitate, pe care  
este greu sa-i disloce din anumite poziții. PNL este 
singurul partid care și-a înnoit membrii, are peste 
100 de candidați noi la aceste alegeri parlamentare, 
iar la cele locale eu, cel puțin, am promovat foarte 
mulți oameni tineri. Am câștigat cinci orașe din opt, 
din care opt primari sunt liberali.

Să devenim laconici. Cum se numește cartea 
care vă așteaptă pe noptieră?

Nu vreau să bravez...sincer acum am Pro-
gramul de guvernare PNL.

Romancierul preferat?
Îmi place mult Paulo Coelho.
Politicianul român de ieri și de azi.
Mircea Ionescu Quintus.

Interviu realizat de Ionela-Flavia FANU
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BAIA
„Am în agenda mea planuri pentru exploatarea 

monumentelor și siturilor din Baia!”

Tulcea

Pagină realizată de Ada MAXIM

A

La mulți ani celor ce poartă frumoasele nume ale 
Sfinților Mihail și Gavril!

pune în prac-
tică un proiect 

care se referă la strate-
gie și scenarii de dez-
voltare economică și 
demografică a teritoriu-
lui comunei Baia este 
un eveniment major în 
activitatea și viața comu-

nei, consideră reprezentanţii administraţiei locale. 
De altfel, edilul şef, Laurenţiu Mugurel Marşavela, 
reaminteşte că misiunea lor este de a asigura locu-
itorilor comunei servicii publice eficiente şi de cali-
tate, în condiţii de reală transparenţă şi cu implicarea 
cetăţenilor în luarea deciziilor. Mai mult, primarul 
din Baia aminteşte că, în prezent, patrimoniul cul-
tural şi istoric al comunei nu este valorificat, dar că 
acest lucru se va schimba radical odată cu schimbările 
de mentalitate ale decidenţilor şi locuitorilor din 
zonă. “Consider că se va putea vorbi şi valorifica 
şi potenţialul ridicat pe care îl are comuna Baia din 
acest punct de vedere. Aşa cum a fost identificat im-
portantul sit de la Caraburun, ne putem aştepta la noi 
surprize, pentru că săpături arheologice au mai fost 
efectuate în comună şi în alte puncte, de exemplu în 
zona Panduru prin anii 1990. Eu cred că cercetările 
de la Caraburun pot contribui substanţial la valorifi-
carea patrimoniului cultural şi istoric al comunei, iar 
după finalizarea cercetărilor din campania 2016, îmi 
voi pune pe agenda mea de primar planuri pentru 
exploatarea monumentelor şi siturilor din Baia. Dar, 
aşa cum am mai precizat, trebuie să sensibilizăm şi 

Laurențiu Mugurel MARȘAVELA - primar al comunei Baia
locuitorii, să dorească să ştie cine sunt şi de unde vin. 
Totodată, îmi doresc să fim cunoscuţi de cei care vor 
veni să viziteze descoperirile de la Baia. Important 
este să dorim să ne descoperim. În ceea ce priveşte 
planurile de exploatare a monumentelor şi siturilor 
din comuna Baia, am în vedere şi sprijinul şi aju-
torul nemijlocit al specialiştilor. De altfel, ţin să le 
mulţumesc acestora, doamnei Vasilica Lungu, de la 
Institutul de Studii Sud-Est Europene din Bucureşti, 
şi domnului Alexandre Baralis, de la Muzeul Luvru 
din Paris, pentru implicarea deosebită în descoperi-
rea vestigiilor de la Caraburun şi pentru sprijinul 
pe care ni-l acordă în promovarea comunei Baia şi, 
implicit, în dezvoltarea turismului”, puncta prima-
rul Marşavela, într-un interviu acordat recent unei 
publicaţii locale.  Menţionăm că pe teritoriul acestei 
comune au fost descoperite în 1953, pe malul lacului 
Goloviţa, urmele unei culturi din neolitic, ce poartă 
numele de Cultura Hamangia, iar lacul este unul din-
tre obiectivele turistice de mare interes din zonă.

este 1,3 milioane de români şi-au serbat, pe 8 noiembrie, ziua 
numelui, cu ocazia sărbătorii Sfinţilor Mihail şi Gavril. În astfel 

de zile, cu toţii ne gândim la persoanele dragi din jurul nostru care poartă 
aceste nume, să le transmitem un gând bun. Aşadar, nici administraţia 
locală din comuna Baia nu a uitat de sărbătoriţii ei, Primăria şi Consiliul 
Local transmiţându-le acestora, prin intermediul jurnalului nostru, urări 
de bine, împliniri și să-și ducă numele mai departe cu cinste. “La mulţi 
ani celor ce poartă frumoasele nume ale Sfinţilor Mihail şi Gavril! Multă 
sănătate, linişte şi fericire vă doresc!”, le-a transmis primarul Laurenţiu 
Mugurel Marşavela.
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APIA vă informează:

FÂRLIUG Caraș-Severin

SEMNAL DE ALARMĂ - Pestă porcină 
africană, la granițele României!

R

T

„Cu taxa de 250 de lei, nu poți asfalta nici două gropi!”
Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug

oamna frumoasă  ca un acord melodic spre treptele de lumină ale Oratoriului de Crăciun mă 
însoțește pe drumul greoi, ce se desprinde din Fârliug spre Dezești și Zorlențu Mare. Plâng 

pădurile sub ronțăitul necruțător al fierăstraielor și geme drumul împovărat de exploatări forestiere. Mâh-
nit peste măsură, astfel îl întâlnim pe domnul Ioan Borduz, primarul comunei Fârliug. Are și de ce...

Domnule primar, 
nu mai gem drumurile 
sub care cu boi ca odi- 
nioară, acum se curbea-
ză sub povara cami-
oanelor de mare tonaj. 
Nu e nimic de făcut?

Ionela dragă, te a- 
lint astfel pentru că te afli, 

 spre bucuria ta, la vârsta frumoaselor iluzii...
 Vă mulțumesc!
 La întrebarea ta, mă văd obligat să repet că 

pe cei 12 km de drum, pe care, cum frumos spuneai, 
treceau odată carele cu boi, azi trec camioane de 
mare tonaj. Zadarnic l-am asfaltat în 2005. Asfaltul 
suportă de la turnarea lui, cel mult zece tone, dar 
atunci când nu se ține seama de asta și camioanele 
depășesc de zece ori acest prag, ce se alege din drum 
se vede cu ochiul liber. El rezistă eroic, dar...

 Ați spus frumos: „El rezistă eroic”.
 Da, dar acum, precum vezi, e pe ducă, la fel 

ca eroii.
 Pe lângă transportul forestier a mai încer-

cat drumul și cel cu materiale de construcții.
 Da. Anul trecut, în zonă s-a construit digul 

de protecţie de-a lungul râului Pogănici, care curge 

paralel cu drumul. Adică alte pietre, la propriu, de 
încercare pentru eroicul drum. Mă refer la cami-
oanele cu materiale de construcţii, care au solicitat 
şi mai mult carosabilul.

 Domnule primar, dar taxa, taxa de...
 Cu taxa la care te referi, taxă de 250 de lei, nu 

poți asfalta, Ionela, nici două gropi.
 Domnule primar, nu ați făcut plângere la 

mai marii...
 Am făcut, am fost la doamna Corina Pascotă, 

şef al Direcţiei pentru Administrarea Domeniului 
Public şi Privat din cadrul Consiliului Județean. 
După multe insistenţe, au venit doi specialişti la faţa 
locului. Dar vorba poetului: Cum veniră ...  

 Domnule primar, haideți să încheiem într-o 
notă optimistă!

 Atunci, pentru că ne aflăm în apropierea unei 
mari zile de sărbătoare din calendarul ortodox, ziua 
Sfântului Andrei, cel cu sfârșit de mucenic, el fiind 
răstignit la Patras, lângă Corint, cu capul în jos, pe 
o cruce în formă de X, căreia de atunci i se spune 
„Crucea Sfântului Andrei”, doresc să adresez tu-
turor celor care poartă acest frumos nume, ani de 
viață mulți și binecuvântați.

Dialog consemnat de Ionela Flavia FANU               

omânii și-au înțărcat co-
pii cu carne de porc. La 

ora actuală ne paște pericolul 
de a intra în țară pesta porcină 
africană. Porcul mistreț este vec-
torul principal de transmitere a 
pestei porcine africane din Ucra-
ina și din Moldova, care se află la 
20 km de zona noastră de graniță. 
Am aflat recent că doamna minis- 
tru al Mediului nu este de acord 
să atentăm la fauna noastră pen-
tru a preveni intrarea pestei în 
țară. Nu înțeleg de ce nu suntem 

uniți, de ce nu participăm la cons- 
tituirea Legii vânătorii și vâna-
tului. Ei își fac legea în Parla-
mentul țării și animalele lor, care 
sunt concesionate, vin pe terenu-
rile noastre și ne distrug cul-
turile. Ne apărăm cu greu, dacă 
atentăm la ceva, suntem purtați 
prin instanțe și noi nu suntem 
uniți, așa cum sunt, de exemplu, 
ciobanii. Așa ar trebui să fim și 
noi, fermierii, uniți. Suntem cei 
mai mulți și cei mai dezbinați.

Dr. ing. Dimitrie MUSCĂ

Agenția de Plăți și Intervenție 
pentru Agricultură (APIA) infor-
mează producătorii agricoli că ter- 
menul limită pentru depunerea cere-
rilor de plată pentru măsura de asigu- 
rare a recoltelor de struguri pentru 
vin este data de 30 noiembrie 2016, 
conform prevederilor art.5 (1) din 
OMADR 1329/2014 pentru apro-
barea Normelor metodologice priv-
ind condiţiile de punere în aplicare 
a măsurii de asigurare a recoltei de 
struguri pentru vin, eligibilă pen-
tru finanţare în cadrul Programului 
naţional de sprijin al României în 
sectorul vitivinicol 2014-2018.

R
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CUMPANA
Doamna primar Mariana Gâju, 

la Comitetul Regiunilor de la Bruxelles

)

Constanța

Noi locuri de joacă la Cumpăna

P

Pagină realizată de Ada MAXIM

Ansamblul „Româncuța”,
mândria cumpănenilor

Î

rimarul comunei Cumpăna, judeţul 
Constanţa, doamna Mariana Gâju - membru 

în delegaţia României la Comitetul Regiunilor de la 
Bruxelles, a participat la mijlocul lunii octombrie la 
cea de-a 5-a sesiune plenară a CoR. 

Temele principale au 
vizat punerea în aplicare a 
Acordului de la Paris pri-
vind schimbările climatice, 
după ratificarea colectivă 
a acestuia de către Uniu-
nea Europeană, dezbateri 
pe tema pilonului social 
și dezbateri cu privire la 
piața unică digitală. La dez-
baterile de la Parlamentul 
European au fost prezenţi 
şi doamna Corina Crețu, 
comisarul pentru politică regională, domnul Ramón 
Luis Valcárcel Siso, vicepreședinte al Parlamen-
tului European, Anton Marcinčin, reprezentantul 
guvernului slovac pentru susținerea regiunilor mai 

rimăria comunei Cumpăna a amenajat două noi lo-
curi de joacă pentru copii. Primul, pe strada Cireşica, 

aproape de intersecţia cu strada Zorelelor, iar cel de-al doilea la 
intersecţia străzilor Mihai Eminescu cu Theodor Palade. „Co-
muna Cumpăna are nevoie de cât mai multe locuri de joacă pen-
tru copii. Aici era un teren viran şi s-a găsit această soluţie, care 
credem că este mai bună pentru toată lumea. Vreau să îi rog pe 
cetăţenii din zonă să acorde mai multă atenţie acestor locuri de 
joacă, să le păstreze şi să nu le distrugă, pentru că amenajarea 
şi întreţinerea locului necesită multă muncă şi costuri care sunt 
plătite de la bugetul local”, a explicat viceprimarul Florin Neagu.

n comuna Cumpăna, folclorul 
şade la loc de mare cinste, iar 

artiştii săi sunt apreciaţi la toate eve-
nimentele la care sunt invitaţi. O nouă 
bucurie pentru membrii Ansamblului 
“Româncuţa” din Cumpăna, condus de 
prof. Constantin Olteanu, a avut loc în 
13 noiembrie, când au reprezentat co-
muna la un eveniment la care au par-
ticipat interpreţi de renume ai folclo-
rului românesc. Spectacolul de poezie, 
cântece patriotice şi muzică populară, 
denumit „Pământ de vatră, Dobroge 
străbună”, a fost organizat de Arhiepis-
copia Tomisului – Mănăstirea Dervent 
în colaborare cu Statul Major al Forţelor 
Navale – Comandamentul Flotei, 
Muzeul Militar Naţional „Regele Fer-
dinand I” – Filiala Constanţa, Asociaţia 
Culturală „Astra Dobrogeană” şi Casa 
de Cultură a Sindicatelor Constanţa, cu 
ocazia „Zilei Dobrogei”.

puțin dezvoltate, și domnul Markku Markkula, 
președintele CoR.  

Corina Creţu a subliniat nevoia acută a 
dezvoltării localităţilor rurale, a comunelor şi a 
oraşelor mici şi mijlocii, în scopul îmbunătăţirii 

vieţii a 500 de milioane de 
europeni prin crearea de lo-
curi de muncă, prin simpli-
ficarea Politicii de Coeziu-
ne – POS 2020. Totodată, 
Markku Markkula a arătat 
că este vremea reîntoar-
cerii tinerilor acasă, fiind 
prioritară creşterea rapidă a 
PIB–ului fiecărei ţări, pen-
tru a-i convinge pe aceştia. 
“Trebuie să avem proiecte 
de investiţii şi în personal, 

nu numai în infrastructură. Solidaritatea şi respon-
sabilitatea trebuie să meargă împreună. Este necesar 
să lansăm o strategie de comunicare privind Politica 
de coeziune”, a precizat preşedintele CoR.

P



11

Satul Gherteniș 
în cadrul împărțirii 

administrativ-teritoriale

BERZOVIA Caraș-Severin

Ș

Pagină realizată de Ioan UTURE

Î

i anul acesta, la Țebea 
 s-au adunat sute de oa-

meni, veniți din toată țara ca să-l 
sărbătorească pe craiul și ero-
ul Munților Apuseni. Rând pe 
rând aceștia, în frunte cu oameni 
politici importanți, guvernanți 
și parlamentari, s-au perindat 
la mormântul eroului nostru, 
aducându-i un pios omagiu în rit-
murile fanfarei militare. 

Mă întreb: ce mai putem 
face noi pentru neamul româ-

„Amu-i vremea faptelor. No, hai!”
Veniți la Țebea, Avram Iancu vă cheamă!

nesc? Mai suntem noi patrioți,  
ne mai iubim țara? Mai există 
printre noi un Avram Iancu?

Suntem cu toții cetățenii 
acestei țări și suntem îndreptățiți 
să ne întrebăm: câte din dreptu-
rile și libertățile dobândite de 
înaintașii noștri ne sunt respec-
tate? Avem nevoie de o strategie 
de dezvoltare a învățământului 
național, care să creeze noi 
generații educate în spiritul 
dragostei de țară, de neam și 

de popor.  România este și tre-
buie să rămână o țară creștină, 
cu dragoste de Dumnezeu și de 
țară. Dumnezeu așază la temelia 
societății familia creștină, prin 
actul căsătoriei dintre un bărbat 
și o femeie.

Vorbele trec, dar faptele 
rămân!  Sper ca poporul român 
să se trezească până nu va fi prea 
târziu. 

Dumnezeu să ne lumineze 
mintea!

Sărmană țară sărmană
Ce-au făcut ăștia cu noi?
Ne-au ținut doar cu minciuna
Și-am ajuns sărmani și goi.
 Române, trezește-te din somnul adânc
 Că țara-ți este mamă
 Și țara-ți este scut.
 Scoală-te, Țepeș, din lut!
Românii te strigă, românii te cheamă,
Liniște nu mai avem,
Căci scumpa noastră țară
A căzut ca-ntr-un blestem.
 Zile amare ne trăiesc bătrânii,
 Locuri de muncă nu mai avem.
 Plecăm ca slugi, c-așa ne vor străinii;
 Ce-ai ajuns tu, sărmană țară?
 Politicienii te-au vândut.
 Să vină dreptate să ceară;
 Trezește-te, Țepeș, și vino din lut!
Trecut-au 26 de ani de când comunismul a căzut.
Iliescu venit-a la putere cu-a lui șleahtă de hoți.
Ne-au mințit, înființând FSN-ul
Pe noi, pe români și pe toți.
 Constantinescu a venit și el,
 Președinte l-am avut…
 L-au învins structurile…și-a trecut.
 Scoală-te, Țepeș, din lut!
Lui Băsescu votul i-am dat.
Române, de ce l-ai votat?
Ne-a mințit că vom trăi bine
Și iată ce-a făcut: de sapa de lemn ne-a legat.
Scoală-te, Țepeș, din lut!
 Dumnezeule Mare și Bun,
 În genunchi noi te rugăm,
 Scoate țara din blestem
 Că noi trai bun nu mai avem.

n Evul Mediu, localitatea Gherteniș a aparținut 
comitatului Caraș, iar pe harta din 1723-1725 

apare în plasa Vrsac. Satele Gherteniș și Moritzfeld 
(azi, Măureni) au fost asociate până în anul 1781, când 
prin legea XVIII a aceluiași an, s-a dispus ca cele două 
să fie independente.

După unirea Banatului cu România, localitatea 
noastră a fost încadrată în județul Timiș-Torontal, 
plasa Gătaia, menținându-se sub această formă 
administrativă până la 1 ianuarie 1951, când a devenit 
sat, formând, alături de satul Berzovia, comuna Berzo-
via, încadrată în  raionul Reșița, regiunea Severin, apoi 
regiunea Timișoara. 

De la începutul anului 1961, satul Gherteniș a 
aparținut orașului regional Reșița, iar din martie 1968 
satele Gherteniș, Berzovia și Fizeș formează comuna 
Berzovia, așa cum o cunoaștem azi, făcând parte din 
componența județului Caraș-Severin. 

Scoală-te, Țepeș, din lut...
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Marian CUCȘA  -  Președintele  ALDE  Timiș

Domnule Marian Cucșa, sunteți mai întâi de 
toate un tânăr în slujba oamenilor. Aș îndrăzni să vă 
provoc să începem interviul cu un mic exercițiu pen-
tru ca cititorii noștri să vă cunoască mai bine: cum 
v-ați defini ca persoană, în câteva cuvinte?

Am să încerc să îmi descriu personalitatea, 
deși alții sunt mult mai în măsură. Consider că sunt 
o persoană extrovertă, calmă, deosebit de optimistă, 
flexibilă, asertivă, sociabilă, demnă de încredere, 
empatică și deosebit de motivată atunci când am un 
obiectiv clar de urmat. Ei bine, pot fi și opusul multor 
trăsături enumerate mai sus, dacă o anumită persoană 
încearcă să mă ia de prost atunci când sunt bun.

De ce politică? De ce ALDE?
Am ales să intru în politică 

din dorința de a mă implica activ și 
nu să stau pe margini nemulțumit de 
ceea ce au făcut cei de până acum 
pentru noi. De ce ALDE? E simplu: 
ALDE este partidul care încă de la 
început a pus mare preț pe generația 
tânără și pe potențialul ei, cu o singură 
condiție: tinerii să fie deja specialiști 
și profesioniști în domeniile lor, să nu 
își facă o carieră profesională din politică înainte de 
a avea o profesie din care să aibă rezultate. ALDE 
este organizația care are cu adevărat încredere și 
prețuiește tinerii valoroși din România!

Ce rol credeți că joacă tinerii sau ar trebui să 
joace în conturarea societății românești de mâine. 
Ce ar trebui, concret, să facă?

În primul rând să înceapă schimbarea cu ei, de 
la ei, să investească continuu în ei și în dezvoltarea 
lor. Acesta este și motivul pentru care am spus că, 
în situația în care voi deveni deputat, mă voi lupta 
să fie introdusă în programa școlară disciplina de 
dezvoltare personală. Psihologii ar putea identifica 
abilitățile și valențele elevilor, pentru a-i îndruma 
apoi spre cariera potrivită personalității lor. Tinerii de 
astăzi, generația mea, ar trebui să se implice mai mult 
în comunitate și în viața socială pentru a arăta că au 
pregătirea necesară pentru a face față provocărilor.

Ne confruntăm, la nivel național, cu o pon-
dere scăzută a prezenței la vot. Care ar fi soluția 
dumneavoastră pentru această problematică?

Am o propunere care are drept scop creșterea 
motivației persoanelor de a merge la vot, anume, ca 

fiecare român care merge să își exercite acest drept 
constituțional să beneficieze, în acel an, de o redu-
cere la impozitul pe mașină sau locuință.

Ne aflăm în plină campanie pentru alegerile 
parlamentare. Ați pornit la drum cu un țel frumos și 
cinci proiecte pe care le considerați necesare pentru 
progresul societății. Vorbiți-ne despre ele.

Programul meu ca viitor deputat, pentru 
următorii patru ani, cuprinde câteva proiecte pe care 
le-am preluat de la oamenii din jurul meu și pe care 
mi le-am asumat să le duc la îndeplinire. Le consider 
corecte, necesare și importante pentru mulți dintre 
noi. Vor urma și altele, dar prefer să fiu cinstit și să nu 

promit că voi muta muntți din loc. Dar 
promit să accept provocările și lup- 
tele, pentru a-mi respecta promisi-
unile, pentru că îmi doresc să contri-
bui la schimbarea în bine a României. 
Sunt cinci proiecte care cuprind: 
modificarea legii privind acordarea 
gradului de handicap, prin eliminarea 
obligației de prezentare în fața comis-
iei de evaluare a persoanelor care au 
un handicap fizic nereversibil, intro-

ducerea de microbuze/autobuze special pentru trans-
portul școlar în localitățile cu număr mare de școli și 
implicit elevi (municipii și orașe în special), regle-
mentarea numărului de psihologi în școli și intro-
ducerea disciplinei de dezvoltare personală încă din 
ciclul primar (pentru descoperirea vocației fiecărui 
elev), simplificarea procedurilor de accesare a fondu-
rilor europene pentru tineri, prin acordarea de sprijin 
de la bugetul de stat pentru acoperirea cofinanțării 
și acordarea unui  voucher pentru cultură din partea 
statului, în valoare de 2000 lei, pentru fiecare tânăr 
care împlinește 18 ani.

V-aș ruga să încheiem cu un mesaj pentru tineri. 
Îmi doresc ca noi, tinerii, să fim motivați să 

rămânem în țară, să muncim pentru familiile noastre 
și să demonstrăm că suntem valoroși prin pregătirea 
și profesionalismul nostru. Haideți să nu lăsăm să 
beneficieze alte state de pregătirea pe care o avem. 
România are nevoie de noi! Părinții, bunicii sau co-
piii noștri au nevoie de implicarea noastră. Aveți în-
credere în generația tânără!

Dialog consemnat de Ionela-Flavia FANU


